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 ٍِفض قناٌح

 الأنتؼ١ٕاخ اٌؽك٠ص١ح فٟ اٌرظٛف:

 ٘ـ(418تؽس فٟ وراب أؼاق٠س الأنتؼ١ٓ لأتٟ ِٕظٛن الأطثٙأٟ )

 –م١ما قناٌح ٚذؽ -

 تٙاءاٌك٠ٓ محمد أٔٛن ِؽّٛق

 ٍٜٓ٘ٞ، ح٧ٛزٜخ٢ٗ. ح٧ٍرؼ٤٘خص، حُلي٣ؼ٤ش، حُظٜٞف، أر٢ ّفراؼ١ح:ـاٌىٍّاخ اٌ

إ ٟٓٞٞع ح٧ٍرؼ٤٘خص حُلي٣ؼ٤ش ٖٓ ح٤ٔٛ٧ش رٌٔخٕ؛ اً إٔ ٌٛح حُ٘ٞع ٖٓ حٌُظذ ٣ؼي ٖٓ أٍٝ 

ي٣ؼ٤ش ٜٓيٍح أ٬٤ٛ أٗٞحع حُظ٤ٜ٘ق ٝحُظؤ٤ُق ك٢ حُٔ٘ش حُ٘ز٣ٞش، ٝطؼي رؼٞ ًظذ ح٧ٍرؼ٤٘خص حُل

 حُو٤ٔش حُلي٣ؼ٤ش ك٢ حُظٜٞف، ٝر٤خٕ رٌظذ ح٧ٍرؼ٤٘خص ُٜخ، ٝطٜيف ٌٛٙ حُيٍحٓش ا٠ُ: حُظؼ٣َق

 ٍٜٓ٘ٞ ٧ر٢ ح٧ٍرؼ٤ٖ أكخى٣غ ًظخد ك٢ حُٞحٍىس ح٧كخى٣غ حٌُظذ، ٝطو٣َؾ ٌُٜٙ حُؼ٤ِٔش

 ٌٛٙ ٝطوّٞػ٤ِٜخ،  ٝحُلٌْ أٓخ٤ٗيٛخ ٝىٍحٓش حُ٘ز٣ٞش، ُِٔ٘ش ح٤ِٛ٧ش حُٜٔخىٍ ٖٓ ح٧ٛزٜخ٢ٗ

 طخ٣ٍو٤خ، ٝططٍٞٛخ حُزلغ ٟٓٞٞع حُظخَٛس رَٛي ٣ؼ٠ُ٘ ح١ٌُ حُظخ٣ٍو٢ حُٜٔ٘ؾ ػ٠ِ حُيٍحٓش

 ح٧ٍرؼ٤٘خص ك٢ حُظ٤ٜ٘ق ٝريح٣ش ػخٓش، رٍٜٞس حُلي٣ؼ٤ش ح٧ٍرؼ٤٘خص ك٢ حُظ٤ٜ٘ق ريح٣ش ٝأٍٛي

 ػَٜٗخ كظ٠ حُٜٔ٘لش حٌُظذ ٝأْٛ طخ٣ٍوٜخ ٝأًًَ هخٛش، رٍٜٞس حُظٜٞف ك٢ حُلي٣ؼ٤ش

 ك٢ حُٔئُلش حٌُظذ ٝٝٛق حُظخَٛس، طِي أرؼخى ٝٛق ك٢ حُٞٛل٢ حُٜٔ٘ؾ ٝأٓظويّ حُلخَٟ،

ٓوط١ٞش، ُٝوي ٍٟٝ أرٞ ٍٜٓ٘ٞ ح٧ٛزٜخ٢ٗ  أٝ ٓطزٞػش ًخٗض ٓٞحء حُلي٣ؼ٤ش ح٧ٍرؼ٤٘خص

ٝحكيح ٝأٍرؼ٤ٖ كي٣ؼخ ٓٔخػخ ػٖ حػ٢٘ ػَ٘ ٤ٗوخ، ٜٓ٘خ كي٣ؼخ ٝحكيح هي٤ٓخ، ك٢ ًظخد ٓٔخٙ: 

ػ٠ِ حُٔظلوو٤ٖ ٖٓ حُٔظٜٞكش ٝحُؼخٍك٤ٖ"، ُْٝ ٣ِظِّ أرٞ ٍٜٓ٘ٞ "أكخى٣غ ح٧ٍرؼ٤ٖ حُٔللٞظش 

رَٝح٣ش حُٜل٤ق، ٌُٖٝ ٍٟٝ حُٜل٤ق، ٝح٠ُؼ٤ق، ٝحُلٖٔ، ٝحُٟٔٞٞع، كٌخٕ ػيى ح٧كخى٣غ 

، ٝح٧كخى٣غ ح٠ُؼ٤لش: أكي ى٣غخكأ طٔؼشػَ٘ كي٣ؼخ، ٝح٧كخى٣غ حُلٔ٘ش:  ػٔخ٤ٗشحُٜل٤لش: 

ى٣غ، ٖٝٓ أْٛ ٗظخثؾ حُيٍحٓش ٓخ ٢ِ٣: ُوي ٛ٘لض ػَ٘ كي٣ؼخ، ٝح٧كخى٣غ حُٟٔٞٞػش: ػ٬ػش أكخ

ًؼ٤َ ٖٓ ح٧ٍرؼ٤٘خص حُلي٣ؼ٤ش طـخٝرخ ٖٓ حُٜٔ٘ق ٓغ كخؿخص ٓـظٔؼٚ ُـخٗذ هخٙ ٖٓ ؿٞحٗذ 

حُظٞؿ٤ٚ، ٝط٘ٞع حُٟٔٞٞػخص ك٢ ٌٛح حُِٕٞ ٖٓ حُظ٤ٜ٘ق ٗخرغ ٖٓ طؼيى كّٜٞ حُٜٔ٘ل٤ٖ ُظِي 

ُظٞك٤ي، ْٜٝٓ٘ ٖٓ ؿٔغ أكخى٣غ ك٢ ح٧ٍرؼ٤ٖ حُٔوٜٞىس رخُلي٣غ، كْٜٔ٘ ٖٓ ؿٔغ أكخى٣غ ك٢ ح

ح٧ه٬م ٝحُِٔٞى ٝحُظٜٞف، ْٜٝٓ٘ ٖٓ ؿٔغ أكخى٣غ ك٢ حُـٜخى، ٝؿ٤َ ًُي، ٫ٝ ٣ول٠ كخثيس 

ٌٛح، كٖٔ أٍحى ٟٓٞٞػخ ٓؼ٤٘خ كوي ٣ـي رـ٤ظٚ ك٢ ٌٛٙ ح٧ٍرؼ٤٘خص، ًُٝي رـٔغ ٌٛٙ حُٔخىس حُظ٢ 

 .ى٣غ ك٢ ٟٓٞٞع ٓؼ٤ٖأٍحىٛخ، ٌٝٛح ٓخ ٠ُٔٔ٣ رخُلي٣غ حُٟٔٞٞػ٢ ك٤غ ٣ـٔغ حُٔئُق أكخ
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Abstract: 

The Forty Hadiths in Sufism: 

A Study of the Book of the Forty Hadiths by Abu Mansur al-Isfahani (418 AH) 

- Study and Investigation - 
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The topic of the Forty Hadiths is of great importance; This type of book is considered one of the 

first types of classification and composition in the Prophetic Sunnah, and some of the books of 

the Forty Hadiths are considered an authentic source for it. This study aims to: introduce the 

books of the Forty Hadiths in Sufism, clarify the scientific value of these books, and graduate the 

hadiths mentioned in the book of the Forty Hadiths by Abu Mansur al-Isfahani from the original 

sources of the Prophetic Sunnah, and study their chains of transmission and judge them. This 

study is based on the historical method that is concerned with monitoring the phenomenon of the 

research and its historical development. I monitor the beginning of classification in the Forty 

Hadiths in general, and the beginning of classification in the Forty Hadiths in Sufism in 

particular, and I mention its history and the most important books classified up to the present 

time. I use the descriptive method in describing the dimensions of this phenomenon, and 

describing the books composed in the Forty Hadiths, whether printed or handwritten. Abu 

Mansur al-Isfahani narrated forty-one hadiths by hearing from twelve sheikhs, including one 

hadith qudsi, in a book he called: “The Forty Hadiths Preserved for the Verified.” From the Sufis 

and the Gnostics, Abu Mansur did not adhere to narrating the authentic hadiths, but he narrated 

the authentic, the weak, the good, and the fabricated, so the number of authentic hadiths was 

eighteen hadiths, the good hadiths were nine hadiths, the weak hadiths were eleven hadiths, and 

the fabricated hadiths were three hadiths. Among the most important results of the study are the 

following: Many of the forty hadiths were classified in response by the author to the needs of his 

community for a specific aspect of guidance, and the diversity of topics in this type of 

classification stems from the multiplicity of the compilers’ understandings of those forty 

intended by the hadith, so some of them collected hadiths on monotheism, some of them 

collected hadiths on morals, behavior, and Sufism, and some of them collected hadiths on jihad, 

and other things, and the benefit of this is not hidden, so whoever wants a specific topic may find 

what he is looking for in these forty, by collecting this material that he wanted, and this is what is 

called the thematic hadith, where the author collects hadiths on a specific topic. 

  


